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[Skatteministeren] 

lægningen var at begrænse mulighederne for at 
udnytte forskellene imellem de forskellige 
skattesatser til ren skattetænkning og i det hele 
taget at skabe et mere sammenhængende og 
retfærdigt skattesystem. 

Som det også er sket ved tidligere større re- 
former af skattesystemet, er der efterfølgende 
behov for tekniske justeringer og præciserin- 
ger af de meget omfattende lovændringer, som 
blev vedtaget i juni 1993. Bl.a. har ministeriet 
modtaget et betydeligt antal henvendelser her- 
om fra organisationer og enkeltpersoner. End- 
videre har der været afholdt en konference i 
september måned med indbudte sagkyndige, 
hvor alle reformens elementer har været disku- 
teret. 

De ændringer, som foreslås, påvirker på in- 
gen måde sammenhæng eller hovedprincipper 
i reformen. 

Forslaget går bl.a. ud på følgende: 
Reglerne om opgørelse af aktieavance æn- 

dres, således at mulighederne for at opnå tek- 
niske tab ved afståelse af aktier hindres. Der 
foreslås endvidere ,værnsregler, der skal hindre 
skattearbitrage ved hjælp af skatteomlægnin- 
gens overgangsregler for medarbejderaktier. 
Desuden genindføres betingelsen om, at om- 
dannere ved en skattefri virksomhedsomdan- 
nelse skal blive hovedaktionærer ved omdan- 
nelsen, således at deltagere i skattebegunstige- 
de anpartsprojekter ikke utilsigtet får mulig- 
hed for yderligere skattefordele. 

Ejendomsavancebeskatningsreglerne æn- 
dres, således at den reelle fortjeneste beskattes, 
når værdien af en mælkekvote indgår i avance- 
beregningen. 

Ikrafttrædelsesbestemmelsen for reglerne 
om fradrag ved omlægning af kontantlån præ- 
ciseres, og der indsættes en prioriteringsregel 
om, at i det omfang, kurstabet ved omlægning 
af kontantlån medregnes ved indkomstopgø- 
relsen efter reglerne i kursgevinstloven, har > 
disse regler fortrinsret i forhold til kurstabsreg- 
lerne i ligningslovens § 6. 

Det foreslås en række steder præciseret, at 
anskaffelses- og overdragelsessummer for 
goodwill skal omregnes til kontantværdi, og 
for goodwill, hvor vederlaget er fastsat ved 
bindende aftale før 19. maj 1993, indføres sam- 
me overgangsregel i relation til virksomheds- 
skattelovens regler om indskudskonto og af- 
kastgrundlag som for goodwill erhvervet før 
19. maj 1993. 

Der foreslås nærmere regler for den skatte- 
mæssige behandling af selskabers fortjeneste 
eller tab ved salg af udlejningsdriftsmidler i 
anskaffelsesåret eller det følgende år. Desuden 
ændres investeringsfondsloven bl.a. således, at 
fradragsretten for et straksafskrivningsberetti- 
get udlejningsdriftsmiddel udelukkes, hvis der 
er anvendt investeringsfondshenlæggelser til 
forlods afskrivning på driftsmidlet. 

De forenklede regler om værdiansættelse af 
personalegoder udvides til også at omfatte per- 
soner, der gennem valg til en politisk eller an- 
den tillidspost modtager vederlag i form af na- 
turalier. 

Skattefriheden for dødsboer under en vis 
grænse udvides til også at omfatte aktieind- 
komst. Der indføres passivposter ved udlæg af 
aktier fra dødsboer med succession, og mulig- 
hederne for ved succession at opnå større skat- 
tefrihed end afdøde begrænses. 

Reglerne om konkursboers aktieindkomst 
forenkles, og der indføres skattefrihed for et 
skattefrit konkursbos aktieindkomst. Desuden 
begrænses fremførselsadgangen for negativ 
skat opstået ved negativ aktieindkomst lige- 
som for underskud i den skattepligtige ind- 
komst ved konkurs eller akkord. 

Den samlede virkning af forslaget skønnes 
stort set at være provenuneutral. 

Forslaget medfører ikke nævneværdige ad- 
ministrative konsekvenser, men medfører en 
engangsudgift til edb på ca. 200.000 kr., som 
afholdes inden for Told- og Skattestyrelsens 
budgetrammer. 

Idet jeg i øvrigt henviser til bemærkningerne 
til lovforslaget, skal jeg anbefale det til Folke- 
tingets hurtige og velvillige behandling. 

Skatteministeren (Stavad): 
Jeg tillader mig herved for det høje Ting at 

fremsætte: 

Forslag til lov om ændring af lov om ind- 
komstbeskatning af  aktieselskaber m.v. (sel- 
skabsskatteloven). (Ændringer i acontoskatte- 
ordningen m.v.). 

(Lovforslag nr. L 81). 

Lovforslaget tilsigter at opnå en hensigts- 
mæssig administration vedrørende skattebe- 
regning og -opkrævning for sambeskattede sel- 
skaber m.v. Lovforslaget skal også ses på bag- 
grund af ønsker fremsat af erhvervslivet. 
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[Skatteministeren] 

Det foreslås derfor at foretage visse tilpas- 
ninger af de gældende regler i acontoskatte- 
ordningen m.v. for selskaber, således at der 
kan ske fælles skatteberegning og dermed også 
en efterfølgende fælles opkrævning af skatten 
hos moderselskabet for de sambeskattede sel- 
skaber. 

I konsekvens heraf foreslås det, at den sam- 
lede skat for sambeskattede selskaber påhviler 
moderselskabet, og at sambeskattede selskaber 
altid hæfter solidarisk for indkomstskatter 
m.v., der vedrører sambeskatningsperioden. 

Som følge af det rentefald, der er konstateret 
siden acontoskatteordningens gennemførelse, 
foreslås, at 9 pct.-godtgørelsen til overskyden- 
de skat nedsættes til 7 pet., og at 21/2 pct.-tillæg- 
gene ved frivillige acontoindbetalinger ned- 
sættes til 2 pet. 

Endvidere foreslås, at maksimeringsreglen 
for godtgørelsen ved tilbagebetaling af over- 
skydende skat ændres, idet den gældende for- 
mulering af reglen betyder, at der navnlig for 
nystiftede selskaber ikke vil være noget maksi- 
meringsgrundlag. Hertil kommer, at den gæl- 
dende regel kan være vanskelig at anvende på 
sambeskattede selskaber, hvor kredsen af sel- 
skaber kan ændre sig fra år til år. 

Herudover foreslås også, at der sker en op- 
hævelse af bestemmelsen i selskabslovens § 17, 
stk. 4. Efter denne bestemmelse kan skattemi- 
nisteren, når særlige omstændigheder taler 
derfor, eftergive holdingselskaber pålignet 
skat. Der ses ikke længere at være baggrund 
for bestemmelsen. 

De foreslåede administrative ændringer af 
acontoskatteordningen og ophævelsen af reg- 
len i § 17, stk. 4, skønnes ikke at have nævne- 
værdige provenumæssige konsekvenser. Ned- 
sættelsen af godtgørelsesprocenten fra 9 pet. til 
7 pet. vil medføre en besparelse, første gang i 
finansåret 1995. Det er ikke muligt at vurdere 
størrelsen heraf. Nettovirkningen af nedsættel- 
sen af tillæggene fra 2V2 pet. til 2 pet. vil pro- 
venumæssigt være begrænset. 

Lovforslaget skønnes at medføre engangs- 
udgifter til edb på 0,5 mio. kr. i Told- og Skat- 
testyrelsen. 

Forslaget om ændringer af reglerne for op- 
krævning m.v. af skatter, herunder acontoskat- 
ten, for sambeskattede selskaber vil lette arbej- 
det for selskaberne og deres rådgivere. 

Med disse bemærkninger skal jeg anbefale 
lovforslaget til Folketingets velvillige behand- 
ling. 

Den første sag på dagsordenen var: 

1) Anden behandling af lovforslag nr. L 1: 
Forslag til finanslov for finansåret 1994. 
Af finansministeren (Lykketoft). 
(Fremsat 5/10 93. Første behandling 14/10 

93. Betænkning 27/10 93). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslagets paragraffer og spørgsmålet 
om dets overgang til tredje behandling sattes 
til forhandling under ét. 

Forhandling 

Kim Behnke (FP): 
Andenbehandlingen af finansloven for det 

kommende år plejer ikke at give anledning til 
den store debat, og derfor kan man med rette 
spørge: Skal den så gøre det i år? 

Dette år er jo på mange måder et atypisk år. 
Vi har en flertalsregering -  det er første gang i 
den tid, jeg har siddet her i parlamentet -  og 
det har vi vel næppe haft i mange, mange år 
tidligere. Det gør jo, at situationen omkring fi- 
nanslovforhandlingerne er atypiske. Vi har en 
regering, som strengt taget ikke behøver at for- 
handle med nogen som helst andre partier i 
Folketinget, fordi regeringen på forhånd er 
sikret et flertal bag finansloven. Så den politi- 
ske situation, der ofte opstår i november-de- 
cember måned med spænding om udfaldet af 
finanslovforhandlingerne, har vi bestemt ikke i 
år. 

Derfor var det også på et historisk sent tids- 
punkt, at det første egentlige møde om finans- 
lovforhandlingerne mellem regeringen og ind- 
budte repræsentanter for Folketingets partier 
fandt sted. Det fandt først sted på så sent et 
tidspunkt som den 26. oktober. Mødet var på 
mange måder interessant, al den stund ønsket 
fra regeringens side var, at oppositionspartier- 
ne hver især gjorde sig overvejelser om, på 
hvilke punkter man havde ønsker i forhold til 
finansloven. Det er i sig selv også en ny situ- 
ation, i og med at det som oftest er en regering, 


